联合国 $A_{/HRC/45/G/17}$



Distr.: General 27 October 2020

Chinese

Original: English

人权理事会

第四十五届会议 2020年9月14日至10月2日 议程项目9 联合国人权事务高级专员的年度报告

以及高级专员办事处的报告和秘书长的报告

巴林、沙特阿拉伯、阿拉伯联合酋长国、埃及和苏丹常驻联合国日内 瓦办事处代表团 2020 年 10 月 7 日致人权理事会主席和联合国人权事务 高级专员办事处的普通照会

巴林王国、沙特阿拉伯王国、阿拉伯联合酋长国、阿拉伯埃及共和国和苏丹 共和国常驻联合国日内瓦办事处和日内瓦其他国际组织代表团谨代表支持也门合 法性联盟力量,向人权理事会主席转交它们对也门问题国际和区域知名专家小组 第三次报告(A/HRC/45/6)的回应(见附件)。

各代表团愿借此机会重申,该联盟拒绝延续知名专家小组机制,因为该机制 在未经也门(当事国)同意、违背其意愿、工作方法存在缺陷且正在越权的情况下 继续开展工作。此外,该联盟呼吁知名专家小组扭转这一非建设性的做法,加强 与也门和该联盟下各国以及也门国家委员会的对话与合作,改善也门的人权状 况,以克服不足,纠正知名专家小组采取的行动方案,详情见附件(包括非正式 英文版本)。

各常驻代表团谨请联合国人权事务高级专员办事处将本普通照会* 作为人权理事会议程项目 2 下的文件分发。

^{*} 附件不译,原文照发。







Annex to the note verbale dated 7 October 2020 from the Permanent Missions of Bahrain, Saudi Arabia, the United Arab Emirates, Egypt and the Sudan to the United Nations Office at Geneva addressed to the President of the Human Rights Council and the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights

رد تحالف دعم الشرعية في اليمن على تقرير فريق الخبراء الاقليمين والدوليين بشأن اليمن للعام (2020)

- 1. يجدد تحالف دعم الشرعية في اليمن بالغ قلقه إزاء المعاناة التي يعيشها الشعب اليمني جراء النزاع الذي تسببت به المليشيات الحوثية، ويؤكد التحالف التزامه بتقديم المساعدة التي تطلبها الحكومة الشرعية اليمنية المؤيدة من قبل قرارات مجلس الأمن، وتوفير الاحتياجات الأساسية الإنسانية للشعب اليمني. كما يستمر التحالف في دعمه للعملية التي تقودها الأمم المتحدة للتوصل إلى حل سياسي بحدف تخفيف المعاناة الإنسانية وتوفير السلام والاستقرار في اليمن والمنطقة. كما يدرك التحالف أهمية التحديات التي يواجهها اليمن، سواء بالنسبة لشعب اليمن أو بالنسبة للأمم المتحدة والمجتمع الدولي. واصل التحالف في العام الماضي تقديم الدعم الأمني والإنساني الأساسي وغيره للشعب اليمني وحكومته الشرعية.
- 2. في ظل استمرار المليشيات الحوثية بتهديد الأمن والسلم الدوليين بدعم من إيران، والتسبب في زيادة معاناة الشعب اليمني من كافة النواحي المعيشية والأمنية، وفي ضل ظروف الاغلاق العالمي بسبب وباء كوفيد 19 وعدم تمكن فريق الخبراء الاقليمين والدوليين من القيام باي زيارات يأتي تقرير الفريق الصادر بالوثيقة رقم (A/HRC/45/6) الذي يؤكد عدم حرص الفريق على اعداد ما هو مكلف به وفق لاختصاصاته بشكل مهني ونزيه وادراجه للكثير من المغالطات وتوجيه الاتمامات بدون ادلة واسانيد، واستمرار الشواغل السابقة التي سبق للتحالف أن استعرضها حيال التقريين السابقين للفريق، والتي تتمثل فيما يلي:
- أ. الخروج عن المعايير المقبولة في الإبلاغ عن حالة حقوق الإنسان، بما في ذلك تأطير الادعاءات باستخدام الشروط الدنيا وغير الملائمة.
- ب. عدم الاعتراف بقوات الحوثي كأهداف عسكرية مشروعة وانتهاكات الحوثيين المرتبطة بتعمد وضع المدنيين داخل منشآتهم العسكرية.
- ج. عدم الامتثال لمعايير الإسـناد المقبولة في القانون الدولي من خلال إسـناد المسـؤولية إلى التحالف بشكل غير لائق عن القوات اليمنية باستخدام مصطلح "مدعومة من."
- د. تقديم القليل من المعلومات التفصيلية لتمكين التحالف من مراجعة تحقيقاته وتقييماته، بخلاف ما ينص عليه التفويض الصريح للفريق.
- ه... تجاهل تفويض الفريق فيما يتعلق بجهود المصالحة وتضميد الجراح وإرادة الشعب اليمني كما حددتها الأمم المتحدة.
- و. إغفال انتهاكات حقوق الإنسان التي يرتكبها الإرهابيون في اليمن وخاصة تنظيم القاعدة في شبه الجزيرة العربية (AQAP).

ز. التلميح إلى أن القادة السياسيين الكبار في التحالف مسؤولون عن انتهاكات القانون الدولي لحقوق الإنسان والقانون الإنساني الدولي دون تقديم أي إثبات.

ح. عدم الاعتراف بحق الحكومة الشرعية في اليمن في أن تتسلح وتحمي نفسها، وكذلك الدول التي تطلب الحكومة منها الدعم.

أ. الجنوح عن المعايير المقبولة في الإبلاغ عن حقوق الإنسان

- 3. يحيد الفريق عن المعايير المقبولة في إعداد تقارير حقوق الإنسان من أجل إيجاد أساس للمطالبات ضد التحالف. ردًا على مخاوف التحالف، يدعي الفريق أنه يسند نتائجه إلى معيار "الأسسس المعقولة للاعتقاد". وفي الواقع، فإن الفريق يبرر الكثير من مزاعمه الخطيرة ضد التحالف بالمعيار المتضمن "ربما يكون" قد ارتكب انتهاكًا. علماً أن ذلك لا يفي بالمعايير الموضوعية للإبلاغ عن حقوق الإنسان والقانون الدولي ويتعارض مع التفويض الممنوح للفريق.
- 4. خلص الفريق على سبيل المثال إلى أن: "أفراد في التحالف ... ربما وجهوا ضربات جوية في انتهاك لمبادئ التمييز والتناسب والاحتياطات، وهي أعمال قد ترقى إلى جرائم حرب". من الواضح أن هذا شرط أدنى من معيار الأمم المتحدة المعمول به، ومفاده أن يكون هناك أسباب معقولة للاعتقاد بأن الضربات الجوية التي نُفذت ترقى إلى مستوى جرائم الحرب. وحقيقة أن الفريق ليس لديه أدلة لدعم الاستنتاج الذي يستند إلى "أسباب معقولة للاعتقاد"، هو السبب في أنه يستخدم المعيار الأدنى لادعاءاته.
- 5. بالإضافة إلى ذلك، يقدم الفريق صورة مضللة ضد التحالف في الاستنتاج الرئيسي للتقرير من خلال تجميع الادعاءات ضد التحالف بالإضافة إلى الادعاءات ضد فصيل من القوات اليمنية. جاء في الاستنتاج الأول للفريق في تقريره ما يلى:

"لدى فريق الخبراء أسباب معقولة تحمله على الاعتقاد بأن حكومات اليمن والمملكة العربية السعودية والإمارات العربية المتحدة والمجلس الانتقالي الجنوبي، بقدر ما يمارسون الولاية القضائية، حسب الاقتضاء على كل طرف، هم مسؤولون عن انتهاكات حقوق الإنسان بما في ذلك المحرمان التعسفي من الحياة، والاختفاء القسري، والاحتجاز التعسفي، والعنف القائم على النوع الاجتماعي، بما في ذلك العنف الجنسي، والتعذيب وأشكال أخرى من المعاملة القاسية أو اللاإنسانية أو المهينة، وتحنيد الأطفال واستخدامهم في الأعمال العدائية، والحرمان من حقوق المحاكمة العادلة، وانتهاكات الحريات الأساسية والحقوق الاقتصادية والاجتماعية والثقافية."

6. هذا الاستنتاج مضلل على حد سواء وغير دقيق ويفتقد الي المصداقية وينم عن عدم المعرفة الحقيقية بالثقافة الاجتماعية في اليمن، حيث أن الفريق ليس واضحاً بشأن الادعاءات ضد أعضاء التحالف، ولم يتضمن التقرير مناقشة العديد من هذه الادعاءات. يعمل التجميع فقط على خلق انطباع أقوى والمبالغة في الانتهاكات المزعومة الملصقة بالتحالف، وهذا أمر غير دقيق وغير مناسب وغير عادل؛ ليس من الصعب فصل الادعاءات. كما أن الاستنتاج لا يتطابق مع التحليل الوارد في التقرير، والذي يدعي بشكل عام فقط أن التحالف "قد" يكون مسؤولاً عن انتهاك.

ب- الاستهداف العسكري المشروع والتناسب، واستخدام الحوثيين للدروع البشرية

- 7. يوجه الفريق مزاعم بوقوع انتهاكات للقانون الإنساني الدولي تتعلق بضربات التحالف العسكرية ضد أهداف مدنية. ومع ذلك فقد فشل الفريق في الاعتراف بأن الحالات المحددة التي أقر التحالف بكونما مؤسفة، إلا أنه أقر كذلك بأنها قانونية أيضًا، هي حوادث قد ألحقت بعض الأضرار الجانبية التي لا تنتهك القانون الدولي الإنساني. ويرفض الفريق الإقرار في تقريره بأن مليشيات الحوثي تعمدت وبشكل روتيني تحديد مواقع المدنيين وإخفائهم داخل منشآها العسكرية واستخدام وسائل المواصلات المدنية والمدرسية المحملة باطفال ومدنيين في تحركاتهم. وهذا هو السبب الرئيسي لوقوع وفيات من المدنيين في غارات جوية محددة، وحيث تقع المسؤولية عن أي انتهاك، إذ أن استخدام الدروع البشرية محظور بموجب القانون الدولي الإنساني. كما ذكرت حكومة الولايات المتحدة في أحدث تقرير لها عن حقوق الإنسان في اليمن: "أفادت بعض تقارير عن استخدام المدنيين كدروع لحماية المقاتلين. وبحسب ما ورد استخدمت قوات الحوثي الأسرى كدروع بشرية في المعسكرات العسكرية ومستودعات الذخيرة تحت تقديد الضربات الجوية للتحالف".
- 8. وتقوم ادعاءات الفريق فيما يتعلق بضربات التحالف الجوية أيضا على افتراضات هامة. ويؤدي ذلك إلى استنتاجات ضد التحالف في سياق أن " الفريق ليس على علم بأي أهداف عسكرية" أو أنه "لم يتمكن من التحقق بشكل مستقل من الادعاءات المتعلقة بالاستخدام العسكري". كما يضع الفريق افتراضات حول "حجم الخسائر المدنية التي كان يمكن توقعها"، في حين يتم الحكم على شرعية الضربة الجوية العسكرية بناءً على المعلومات المتاحة للقائد في ذلك الوقت؛ حيث تجاهل الفريق حقيقة أن التحالف يتبع في تنفيذ كافة عملياته العسكرية على أحكام القانون الدولي الإنساني، ويستند على معلومات استخباراتية عسكرية ذات طابع سري تؤكد أن المواقع المستهدفة هي أهداف عسكرية يشرع الستهدافها. علماً أن قرار التحالف بعدم تبادل المعلومات الاستخباراتية العسكرية مع فريق الخبراء ومصادر تلك المعلومات لا يعني انتهاكه لالتزاماته المحددة وفقاً لأحكام القانون الدولي الإنساني، إذ أن أمن المعلومات في هذه الحالات ممارسة شائعه دولياً، خصوصاً وأن كشفها يعرض مصدر تلك المعلومة للخطر، كما ان فريق الخبراء غير مناط بولايته الاطلاع على المعلومات الاستخباراتية العسكرية.

ج- إسناد مسؤولية أفعال القوات اليمنية إلى التحالف

- 9. يسند الفريق المسؤولية إلى التحالف بطريقة تتعارض بشكل واضح مع معايير الإسناد المقبولة في القانون الدولي. يستنتج الفريق مسؤولية التحالف عن أعمال الجماعات المسلحة اليمنية المختلفة باستخدام مصطلح "مدعومة من". نتيجة لذلك، خلص الفريق إلى أن التحالف لديه "سيطرة فعالة" على هذه الفصائل. وبهذه الطريقة، يسعى الفريق إلى إسناد مسؤولية 90 ألف "مقاتل يمني" وأعمال العديد من القوات اليمنية الأخرى إلى التحالف.
- 10. يؤكد التحالف مجددًا أنه غير مسؤول عن إدارة مراكز الاحتجاز في اليمن، أو أي انتهاكات مزعومة تتعلق بالأشخاص في مراكز الاحتجاز تلك.
- 11. تتجلى المعايير المزدوجة الظاهرة للفريق في حقيقة أنه يرفض الإشارة إلى قوات الحوثيين على أنها "مدعومة من" إيران. ومع ذلك، وكما أشارت حكومة الولايات المتحدة مؤخرًا: "هناك علاقة أساسية جدًا بين الإيرانيين والحوثيين". بالإضافة إلى ذلك، وعلى النقيض من علاقة التحالف المدعو من الحكومة الشرعية، تدعم إيران جهة فاعلة من غير الدول ضد دولة بالمخالفة لالتزاماتها بموجب ميثاق الأمم المتحدة. وقرارات مجلس الأمن ذات الصلة بالشأن اليمني.

د- نقص المعلومات التي تمكن التحالف من إجراء التحقيقات والتقييمات

- 12. طلب التحالف من الفريق تزويد الدول الأعضاء بالمعلومات لتمكينها من تعزيز تحقيقاتها وتقييماتها لضمان المساءلة. وتلك مسألة إنصاف للدولة التي يوجه لها الفريق ادعاءاته. عندما يقدم الفريق أي معلومات مفصلة ضد التحالف، تظهر المشاكل مع الأدلة والاستنتاجات واضحة.
- 13. أشار الفريق في تقريره إلى أن التحالف قد زوده بمعلومات عن الحوادث والتحقيقات والملاحقات القضائية المزعومة. بالإضافة إلى افتراضات الاستهداف المشروع المشار إليها أعلاه، فقد رفض الفريق تفسيرات التحالف دون أي إثبات. على سبيل المثال، أوضح فريق تقييم الحوادث المشترك التابع للتحالف (JIAT) الظروف المتعلقة بضربة عسكرية رداً على هجوم انطلق من منطقة سوق الرق. ويرفض الفريق ذلك بالقول ببساطة ودون أي تفاصيل إضافية: "تلقى الفريق أدلة تتعارض مع هذا التفسير". إن افتقار الفريق إلى أي توضيح إضافي، بما في ذلك طبيعة الأدلة المزعومة (مثال: البيان الشخصى)، يجعل من الصعب على التحالف الرد على أو إعادة تقييم النتائج التي توصل إليها الفريق.

ه. عدم دعم الفاعلين الوطنيين والمصالحة

- ما زال الفريق يتجاهل إلى حد كبير ليس فقط ولايته للعمل على "المصالحة وتضميد الجراح"، وفقا لتفويض مجلس حقوق الإنسان التابع للأمم المتحدة، ولكن أيضًا رغبات الشعب اليمني. إن ذلك تقصير في أداء مسؤوليته في المساهمة بشكل بناء في حل الصراع وإنماء المعاناة اليمنية. ويشير الفريق إلى توثيق لجنة التحقيق الوطنية لما يقرب من 3000 حادث، وتحقيق التحالف في 190 حادثة. ويشير إلى أنه لا توجد مثل هذه المعلومات من قوات الحوثيين، وهو "يشكك في التزامهم بالمساءلة". في هذا السياق، يضغط الفريق من أجل الإحالة من مجلس الأمن الدولي إلى المحكمة الجنائية الدولية.
- 15. يرى التحالف أن وسائل المساءلة من خلال الدعم الدولي هي قضية يقررها الشعب اليمني بالدرجة الأولى، وليس فرضها من بعيد. من المرجح أن يتم البت فيها في سياق ترتيبات السلام النهائية. في مارس 2020، أطلع المبعوث الخاص للأمين العام للأمم المتحدة إلى اليمن مجلس الأمن التابع للأمم المتحدة على هدف الحل السياسي و "الانتقال الشامل بعيدًا عن الصراع"، مشيرًا إلى أننا الانتقال ". أفاد المبعوث الخاص أن هناك عدة أولويات مشتركة للشعب اليمني: تقاسم السلطة بين الفصائل المختلفة؛ الترتيبات الأمنية الانتقالية؛ وضمانات الإغاثة الإنسانية وإعادة الإعمار والانتعاش الاقتصادي. تعتبر الإحالة إلى المحكمة الجنائية الدولية من أولويات الفريق، ولكنها ليست أولوية الشعب اليمني، الذي يركز بشكل أكبر على إنماء الصراع والخطوات التالية للمصالحة والتعافي، واحقاق العدالة وطنيا وفق وسائل العدالة والانتصاف اليمنية والتي سيتم اقراها بعد تحقيق السلام في اليمن، ومع ذلك فإن مسألة المسألة لم تغب عن الشعب اليمني والحكومة الشرعية حيث تم انشاء اللجنة الوطنية اليمنية الدولي الانساني وتقديم تقارير بعملها وهي الجهة الوطنية المختصة بمسائل المسائلة في اليمن والتي يرتضيها الشعب اليمني.

و. إهمال انتهاكات الجماعات الإرهابية بما في ذلك تنظيم القاعدة في جزيرة العرب

16. يواصل الفريق تجاهل انتهاكات حقوق الإنسان التي يرتكبها تنظيم القاعدة في شبه الجزيرة العربية وداعش وغيرها من الجماعات الإرهابية في اليمن. الحقيقة هي أن العمليات الأمنية التي

تقودها الحكومة الشرعية في اليمن، وبدعم من التحالف، تحدث في سياق هجمات غير متكافئة وانتهاكات حقوق الإنسان من قبل القاعدة في شبه الجزيرة العربية ضد المدنيين والقوات الحكومية.

17. في أغسطس 2020، على سبيل المثال، دمر تنظيم القاعدة في شبه الجزيرة العربية مركزًا طبيًا في مديرية سومة بمحافظة البيضاء في اليمن. وأعدم طبيب الأسنان مطهر اليوسفي الذي وُجه إليه الاتمام بالتورط في ضربات بطائرات مسيرة ضد مسلحيه. أُطلق الرصاص على اليوسفي وصُلب وترك خارج المركز الطبي. تلك هي أنواع الانتهاكات الجسيمة لحقوق الإنسان التي يبدو أن الفريق ليس مستعداً لمعالجتها في تقاريره، وهذا ينم عن عدم المعرفة الحقيقية العميقة والفهم لدى الفريق بالوضع في اليمن وتشعباته الامنية.

ز. التلميح بالمسؤولية الفردية لقادة التحالف مع عدم وجود دليل

- 18. أعرب التحالف مرارا عن قلقه مع الفريق من أن "قائمة الجهات الفاعلة" في تقاريره تضمنت كبار قادة التحالف السياسيين. ولم يقدم الفريق أي دليل على أي مسؤولية لهؤلاء الأفراد عن الانتهاكات المزعومة. ويتعارض ذلك مع معايير وممارسات الإبلاغ عن حقوق الإنسان في الأمم المتحدة، ويعد بمثابة "التسمية والتشهير" غير الملائمين والمبطنين لخلق ضغط سياسي على الدول المعنية.
- 19. لا ينبغي للفريق أن يذكر علانية أسماء الأفراد في تقريره وهم ليسوا من الجناة المزعومين، لأنه يعرف جيدًا أن إدراجهم في التقرير يحمل بوضوح هذا المعنى. يحتاج الفريق إما إلى إثبات وجود مزاعم ضد هؤلاء الأفراد، أو وفقًا لولايته، ويجب عليه إزالة أسمائهم، وعدم استغلالها للأغراض السياسية والاستغلال الاعلامي.

ح. حق الدول غير الخاضعة لحظر السلاح في التسلح وحماية نفسها

- 20. لقد تجاوز الفريق ولايته المتعلقة بالقانون الدولي لحقوق الإنسان والقانون الإنساني الدولي، لإصدار أحكام أمنية وسياسية هي في الأساس مسؤولية مجلس الأمن التابع للأمم المتحدة ولجنة عقوبات اليمن التابعة له. يقدم الفريق "توصيات قوية" ضد عمليات نقل الأسلحة إلى جميع أطراف النزاع، بما في ذلك الحكومة الشرعية في اليمن والدول التي طلبت الحكومة الدعم منها. ومع ذلك، ليس للفريق أي أحقية لتقديم مثل هذه التوصيات في تفويض مجلس حقوق الإنسان التابع للأمم المتحدة. وتتضح هذه المشكلة أيضًا من خلال مطالبة الفريق بالتزامات الدول بموجب معاهدات الحد من التسلح والتي تخرج كذلك عن نطاق ولايته وخبرته.
- عند تقديم التوصيات بشأن عمليات نقل الأسلحة، يتجاهل الفريق القانون الدولي، لأنه يساوي بين النقل غير المشروع للأسلحة إلى جهات فاعلة من غير الدول، وعمليات النقل المشروعة إلى دولة تدافع عن نفسها ضد الميليشيات المسلحة، وبشأن الدعم المقدم من الدول التي تدعوها الجهات المتضررة. إن الدور الذي يضطلع به مجلس الأمن التابع للأمم المتحدة هو إدارة المسار والأمن الدوليين وفرض حظر أسلحة ملزم؛ وهذا ليس دور الفريق أو خبرته. طبق مجلس الأمن هذه العقوبات على أفراد معينين، ولكن ليس فيما يتعلق بالحكومة الشرعية في اليمن أو التحالف. في المقابل، يُحظر نقل الأسلحة من إيران إلى قوات الحوثيين في هذا السياق من منطلق القانون الدولي العام.

ه. الأطفال والنزاع المسلح في اليمن:

22. ادعى الفريق قيام التحالف بتدريب أطفال يمنيين في المملكة العربية السعودية واعادتهم إلى مناطق الصراع للمشاركة في العمليات القتالية. وعلى الرغم من عدم صحة هذا الادعاء الذي يتناقظ مع الواقع وعدم تقديم الفريق لأي أدلة تثبت ذلك، فإن التحالف يؤكد على التزامه بأحكام القانون الدولي لحقوق الانسان، والقانون الدولي الإنساني في كافة عملياته العسكرية، وقد نتج عن ذلك إزالة اسم التحالف في تقرير الأمين العام للأمم المتحدة الاخير الخاص بالأطفال والنزاع المسلح للعام 2020م رقم (A/74/845) الصادر بتاريخ 9 يونيو 2020م. كما أنشأ التحالف وحدة خاصة لحماية الأطفال، والتي قامت بتأهيل وإعادة (145) طفلاً تم تجنيدهم من المليشيات الحوثية إلى أهاليهم بالتنسيق مع المكومة اليمنية الشرعية واللجنة الدولية للصليب الأحمر. ولتعزيز إجراءات التحالف فيما يتعلق بحماية الأطفال، قام التحالف بتوقيع مذكرة تفاهم مع الممثلة الخاصة للأمين العام للأطفال والنزاع المسلح.

و. تقديم المساعدات الانسانية

23. فيما يتعلق بمنع المساعدات الإنسانية من خلال اتمام الفريق للتحالف بإغلاق مطار صنعاء، وفرض معوقات لوصول المساعدات الإنسانية عبر مطار صنعاء. فإن التحالف يؤكد من جديد على أن أي اجراءت تتخذ من قبل التحالف بالتنسيق مع الحكومة الشرعية اليمنية وآليات الأمم المتحدة المختصة (كآلية الأمم المتحدة للتحقق والتفتيش في جيبوتي) تمدف لوقف الشحن غير المشروع للأسلحة للمليشيات الحوثية وضمان تدفق السلع والمنتجات التجارية والأساسية إلى اليمن. علماً أن الطرف الأساسي المسؤول عن وقف تدفق المساعدات الإنسانية إلى الشعب اليمني هم المليشيات الحوثية من خلال تعطيل وصول العديد من السفن عبر ميناء الحديدة، واعتراض وسلب المساعدات الإنسانية الموجهة للشعب اليمني، وتعطيل عمل المؤسسات الاغاثية الدولية. علما وبأثبات تقارير الامم المتحدة ان دول التحالف لدعم الشرعية في اليمن هي من اكبر الداعمين لتقديم المساعدات الانسانية في اليمن لتجاوز محنته وتقف دائما مع الشيعب اليمني لتقديم مختلف اوجه الدعم حتي في المناطق التي يسيطر عليها المتمردين الحوثيين.

ي. آليات التحقيق والمحاسبة

24. فيما يتعلق باتخاذ الإجراءات اللازمة لمحاسبة من يثبت انتهاكه لأحكام القانون الدولي الإنساني، فإن التحالف يؤكد على أنه تم إحالة كافة الملفات المتعلقة بنتائج تحقيقات الحوادث المثارة ضد التحالف المتعلقة بوجود خطأ أو مخالفة لأحكام القانون الدولي الإنساني إلى الدول المعنية في التحالف لاستكمال الإجراءات النظامية حول المحاسبة، وفق القوانين والأنظمة لكل دولة من دول التحالف. كما تم انشاء لجنة مشتركة للنظر في منح المساعدات الطوعية للمتضررين في اليمن، والتي قامت بتقديم مساعدات طوعية للمتأثرين من الأضرار الجانبية التي نتجت عن عمليات عسكرية اكتنفها أخطاء غير مقصودة وفق ما تنتهي إليه إجراءات التحقيق في تلك العمليات.

ك خاتمه:

25. ختاماً، يؤكد التحالف التزامه بأحكام القانون الدولي الإنساني والقانون الدولي لحقوق الانسان في كافة عملياته العسكرية في اليمن، واتخاذ الإجراءات اللازمة للتحقيق في أي حوادث يثار حولها ادعاءات بانتهاكات تمت من قبل التحالف، ومحاكمة ومحاسبة من يثبت ارتكابه لأي من تلك الانتهاكات. كما يؤكد التحالف دعمه للحكومة اليمنية الشرعية انفاذاً لقرارات مجلس الأمن ذات

الصلة، ويؤكد على التزاماته بتوفير المساعدات الإنسانية اللازمة للشعب اليمني لمواجهة آثار النزاع الذي تسببت به المليشيات الحوثية بدعم من إيران.

26. كما يؤكد على رفضه التام لتقرير فريق الخبراء الاقليميين والادعاءات المضللة الواردة فيه.

Response of the Coalition Forces Supporting Legitimacy in Yemen to the Report of the Group of International and Regional Experts on Yemen for the year 2020

The Coalition Supporting Legitimacy in Yemen renews its deep concern about the suffering of the Yemeni people caused by the conflict instigated by Houthi militias, and the coalition affirms its commitment to providing the assistance that the legitimate Yemeni Government, supported by Security Council resolutions, is asking for, and to provide the basic humanitarian needs for the Yemeni people. The coalition also continues to support the United Nations-led process to reach a political solution aimed at alleviating human suffering and providing peace and stability within Yemen and the region.

- 1. The Coalition recognises the importance of the challenges for Yemen, both for its people, and for the United Nations and global community. The Coalition has continued in the last year to provide essential security, humanitarian, and other support to the Yemeni people and to their Legitimate Government.
- 2. In light of the Houthi militias continuing to threaten international peace and security with the support of Iran, and increasing the suffering of the Yemeni people in all aspects of living and security, in light of the conditions of global closure due to the Covid-19 pandemic and the Group's inability to conduct any visits, the report of the Regional and International Experts Group issued in the document No. (A / HRC / 45/6). The report confirms that the Group is not keen to achieve its assigned mission, in a professional and impartial manner according to its terms of reference, includes many inaccuracies, groundless and lacking evidence accusations, and carries on the same concerns that the coalition had refuted in the two Group's previous reports, which constitutes the following:
- (a) Departing from accepted standards in human rights situation reporting, including by framing allegations using low and inappropriate thresholds.
- (b) Failing to recognize the Houthi forces as legitimate military targets and Houthi violations associated with deliberately placing civilians inside their military facilities.
- (c) Failure to comply with attribution standards accepted in international law by inappropriately assigning to the Coalition responsibility for Yemeni Forces using the term "backed by".
- (d) Providing little detailed information to enable the Coalition to review its own investigations and assessments, contrary to the Group's express mandate.
- (e) Ignoring the Group's mandate relating to reconciliation and healing efforts, and the will of the Yemeni people as identified by the United Nations.
- (f) Neglecting human rights abuses by terrorists in Yemen and, in particular, Al-Qaeda in the Arabian Peninsula (AQAP)
- (g) Implying that Coalition senior political leaders are responsible for violations of international human rights and humanitarian law without providing any substantiation.
- (h) A lack of recognition of the right of the Legitimate Government of Yemen to be armed and protect itself, as well as those States it requests support from.

A. Departing from Accepted Standards in Reporting on Human Rights

- 3. The Group departs from accepted standards in human rights reporting in order to find a basis for claims against the Coalition. In response to Coalition concerns, the Group claims that it bases its findings on the "reasonable grounds to believe" standard. In reality, the Group grounds many if its serious allegations against the Coalition in a lower threshold that the Coalition "may have" committed a violation. Noting that this does not meet the objective standards of reporting on human rights and international law and is inconsistent with Group's mandate.
- 4. The Group concludes for example that: "Individuals in the coalition ... may have conducted airstrikes in violation of the principles of distinction, proportionality and precaution, acts that may amount to war crimes." This is clearly a lower threshold than that

the applicable UN standard, which would be that there are reasonable grounds to believe that airstrikes have been conducted that amount to war crimes. The fact that the Group does not have the evidence to support a conclusion based on "reasonable grounds to believe", is why it uses the lower an inappropriate standard for its allegations.

5. In addition, the Group presents a misleading picture against the Coalition in the report's most key conclusion by bundling the allegations against Coalition up with allegations against a range of Yemeni forces. The Group's first conclusion in its report reads:

"The Group of Experts has reasonable grounds to believe that the Governments of Yemen, Saudi Arabia, the United Arab Emirates and the Southern Transitional Council, to the extent they exercise jurisdiction, and as applicable to each party, are responsible for human rights violations including arbitrary deprivation of life, enforced disappearances, arbitrary detention, gender-based violence, including sexual violence, torture and other forms of cruel, inhuman or degrading treatment, the recruitment and use in hostilities of children, the denial of fair trial rights, violations of fundamental freedoms, and economic, social and cultural rights. "

6. This conclusion is both misleading, inaccurate, lacks credibility and misses real Yemeni social cultural knowledge. As the Group is not being clear about the allegations against the Coalition's members, and this report has not discussed many of these allegations. The bundling only serves to create a stronger impression and overstate the alleged violations by the Coalition. This is inaccurate, inappropriate, and unfair; it is not difficult to separate out the allegations. The conclusion also does not match the analysis in the report, which generally alleges only that the Coalition "may" be responsible for a violation.

B. Legitimate Military Targeting and Proportionality, and Houthi Use of Human Shields

The Group makes allegations of violations of international humanitarian law (IHL) relating to military strikes against civilian objects by the Coalition. The Group fails though to acknowledge that while specific instances the Coalition accepts are regrettable, they are also lawful, as they are incidences of collateral damage that are not in violation of IHL.

- 7. Moreover, the Group refuses to acknowledge in their report that Houthi militias deliberately and routinely locate and conceal civilians within their military installations, in addition to the use of civilian and school means of transportation carrying children and civilians in their movements. This is the main reason for the civilian deaths from specific air strikes, and also where the responsibility lies for any violation, as the use of human shields is prohibited under IHL. As the United States Government stated in its most recent Country Report on Human Rights in Yemen: "There were reports of the use of civilians to shield combatants. Houthi forces reportedly used captives as human shields at military encampments and ammunition depots under threat of coalition airstrikes."
- 8. The Group's allegations in respect of Coalition air strikes also are built on significant assumptions. These lead to conclusions against the Coalition in a context in which "the Group is not aware of any military targets" or it "has not been able to independently verify claims regarding military use". The Group also makes assumptions about "the extent of civilian causalities that could have been anticipated", when instead, the lawfulness of a military air strike is judged based on the information available to the commander at the time.

The Group ignored the fact that the coalition follows in the implementation of all its military operations the provisions of international humanitarian law, such operations are based on confidential military intelligence information that confirm that the targeted sites are legitimate military objectives. Noting that, the coalition's decision not to share neither military intelligence information with the Group of experts nor the sources of that information does not mean that it violates its specific obligations in accordance with the provisions of international humanitarian law, since the security of information in these cases is an internationally common practice, especially if its disclosure exposes the source of that information to danger, also the mandate does not grant the Group eligibility to have access to military intelligence information.

C. Shifting Responsibility of Yemeni Forces' Actions to the Coalition

- 9. The Group assigns responsibility to the Coalition in a manner clearly contrary to the accepted standards of attribution in international law. The Group infers the Coalition's responsibility for actions of various Yemeni armed groups using the term "backed by". As a result, the Group concludes that the Coalition has 'effective control' over these groups. In this manner, the Group seeks to ascribe responsibility of the Coalition to 90,000 "Yemeni fighters" and the actions of many other Yemeni forces.
- 10. The Coalition reaffirms that it is not responsible for running detention centres in Yemen, or any alleged violations relating to persons in such detention centres
- 11. The apparent double standards of the Group are evident from the fact it refuses to refer to Houthi forces as "backed by" Iran. However, as the United States Government has recently indicated: "There is a very key relationship between the Iranians and the Houthis". In addition, and in contrast with the Coalition's relationship by invitation with the Legitimate Government, Iran is supporting a non-State actor against a State contrary to its obligations under the Charter of the United Nations and the Security Council resolutions related to the Yemeni issue.

D. Lack of information to enable the Coalition's investigations and assessments

- 12. The Coalition has requested to the Group that its member States be provided with information to enable them to enhance their investigations and assessments to ensure accountability. This is also a matter of fairness for the State that the Group subjects to its allegations. Where the Group does provide any detailed information against the Coalition, the problems with the evidence and conclusions have become apparent.
- 13. The Group refers in its report to the Coalition having provided it with information on alleged incidents, investigations, and prosecutions. In addition to the assumptions of legitimate targeting referred to above, the Group has dismissed the Coalition's explanations without any substantiation. For example, the Coalition's Joint Incidents Assessment Team (JIAT) explained to the Group the circumstances concerning a responsive military strike to an attack emanating from the Al-Raqw Market area. The Group reject this by stating simply, and without any further details: "The Group received evidence contradicting this explanation". The Group's lack of any further elaboration, including on the nature of the alleged evidence (e.g. personal statement), make it difficult for the Coalition to further respond to or reassess the Group's conclusions.

E. Lack of Support to National Actors and Reconciliation

- 14. The Group continues to largely ignore not only its mandate to work on "reconciliation and healing", as mandated by the UN Human Rights Council, but also the wishes of the Yemeni people. It is in dereliction of its responsibility to constructively contribute to a solution to the conflict and the Yemeni suffering. The Group notes the National Commission of Inquiry's documentation of almost 3,000 incidents, and the Coalitions investigation of 190 incidents. It notes that there is no such information from the Houthi forces, and "question[s] their commitment to accountability". In this context, the Group presses for a UN Security Council referral to the International Criminal Court.
- 15. The Coalition considers the means of accountability through international support is an issue primarily for the Yemeni people themselves to decide, rather that it being imposed from afar. It will most likely need to be decided in the context of the eventual peace arrangements. In March 2020, the UN Secretary-General's Special Envoy for Yemen briefed the UN Security Council on the goal of a political solution and "an inclusive transition away from conflict", noting that "we have consulted widely among Yemenis and will continue to do so on the key elements of such a transition." The Special Envoy reported there are several common priorities of the Yemeni people: power sharing among different groups; transitional security arrangements; and guarantees of humanitarian relief, reconstruction and economic recovery. A referral to the ICC is the Group's priority, but not that of the Yemeni people, who are more focussed on ending the conflict, next steps of reconciliation and healing; and getting justice done nationally in accordance with Yemeni means and remedies, which will be applied after achieving peace in Yemen. Nevertheless, the Yemeni people and the

legitimate Government have not dropped that issue, since the Yemeni National Commission was established to investigate violations and it is striving to investigate, collect and document all international law violations; and that Commission is the national authority responsible for accountability issues in Yemen, acknowledged by the Yemeni people.

F. Neglecting abuses by Terrorist Groups including Al-Qaeda in the Arabian Peninsula

- 16. The Group continues to ignore human rights abuses perpetrated by Al-Qaeda in the Arabian Peninsula (AQAP), Da'esh, and other terrorist groups in Yemen. The reality is that security operations led by the Legitimate Government of Yemen, and supported by the Coalition, take place in a context of asymmetric attacks and human rights abuses by AQAP against civilians and government forces.
- 17. In August 2020, for example, AQAP destroyed a medical centre in Somaa district of Al-Baida province of Yemen. It executed a dentist, Motthar Al-Youssoufi, who it accused of involvement in drone strikes against its militants. Al-Youssoufi was shot and his body crucified and left outside the medical centre. These are the sorts of serious human rights abuses that the Group appears to be unwilling to address in its reporting, which indicates the Group's lack of real, deep knowledge and understanding of the situation in Yemen and its security ramifications.

G. Unsubstantiated Implications of Individual Responsibility of Coalition Leaders

- 18. The Coalition repeatedly raised its concern with the Group that the "list of actors" in its reports had included the Coalition's senior political leaders. The Group offered no evidence of any responsibility by these individuals for alleged violations. This is inconsistent with UN human rights reporting standards and practice and an inappropriate and thinly veiled 'naming and shaming' to create political pressure on the relevant States.
- 19. The Group should not publicly list names of individuals in its report who are not alleged perpetrators; because it well knows their listing in the report clearly carries that implication. The Group needs to substantiate either that there are allegations against those individuals, or in accordance with its mandate, it must remove their names, and refraining from exploiting them for political defamation and media exploitation.

H. Right of the States not under Arms Embargoes to arm and protect itself

- 20. The Group has gone beyond its mandate relating to international human rights and humanitarian law, to make security and political judgements which are the responsibility of the UN Security Council and its Yemen Sanctions Committee. The Group makes "strong recommendations" against transfers of arms to all parties to the conflict, including the Legitimate Government of Yemen and States from which it has invited support. Yet, the Group has no basis in its UN Human Rights Council mandate for making such recommendations. This problem is also illustrated by the Group making claims as to States' obligations under arms control treaties that are again outside its mandate and expertise.
- 21. In making the recommendations on arms transfers, the Group disregards international law, as it equates the illicit transfer of arms to non-State actors, with lawful transfers to a State defending itself from armed militias and concerning support from States invited by the affected State. It is the UN Security Council's role to manage international pace and security and impose binding arms embargoes; is it not the Group's role or expertise. The Security Council has applied such sanctions in respect of specific individuals, but not in relation to the Legitimate Government of Yemen or the Coalition. In contrast, arms transfers from Iran to the Houthi forces are prohibited in this context as a matter of general international law.

I. Children and armed conflict in Yemen:

22. The Group claimed that the coalition had trained Yemeni children in the Kingdom of Saudi Arabia and returned them back to conflict areas to participate in combat operations. Despite the inaccuracy of this wholly unsubstantiated claim, which contradicts the reality, and the failure of the Group to provide any evidence to prove it, the coalition confirms its commitment to the provisions of International Human Rights Law and International Humanitarian Law in all its military operations, which led to the removal of the name of the

coalition from the recent report of the United Nations Secretary-General on children and armed conflict for the year 2020 AD No. (A / 74/845) issued on June 9, 2020.

The coalition also established a special unit to protect children, which rehabilitated (145) children who had been recruited by the Houthi militias, and returned them back to their families in coordination with the legitimate Yemeni Government and the International Committee of the Red Cross. To strengthen the coalition's actions regarding child protection, the coalition signed a Memorandum of Understanding with the Special Representative of the Secretary-General for Children and Armed Conflict.

J. Providing humanitarian aid

23. With regard to preventing humanitarian aid, raised by the accusation of the Group to the coalition of closing Sanaa Airport, and imposing impediments hindering the arrival of humanitarian aid through Sana'a Airport, the coalition reaffirms that any measures it takes in coordination with the legitimate government of Yemen and the relevant United Nations mechanisms (such as the United Nations Verification and Inspection Mechanism in Djibouti) aim to stop the illegal shipment of weapons to the Houthi militias and to ensure the flow of commodities and commercial basic products to Yemen. Noting that the main party responsible for stopping the flow of humanitarian aid to the Yemeni people is the Houthi militias, by disrupting the access of many ships through the port of Hodeidah, intercepting and stealing humanitarian aid destined for the Yemeni people, and disabling the work of international relief institutions.

Noting that the coalition countries to support legitimacy in Yemen are according to the United Nations reports, among the biggest supporters of providing humanitarian aid in Yemen, to overcome its ordeal, moreover the coalition countries have been always standing with the Yemeni people to provide various kinds of support, even in the areas controlled by the Houthi rebels.

K. Investigation and Accountability Mechanisms

24. With regard to taking the necessary measures to hold accountable those found to have been breached the provisions of international humanitarian law, the coalition confirms that all files related to the results of incidents investigations, raised against the coalition, and related to a mistake or violation of the provisions of international humanitarian law had been transferred to the concerned coalition countries to enforce all accountability statutory procedures, according to the laws and regulations of each country member of the coalition. A joint committee has been also established to consider granting voluntary aid to those affected in Yemen, by collateral damage resulting from military operations shrouded by unintended errors, according to the investigation results of such operations.

Conclusion:

- 25. In conclusion, the Coalition affirms its commitment to the provisions of International Humanitarian Law and International Human Rights Law in all its military operations in Yemen, and to take the necessary measures to investigate any incidents raised on allegations of violations committed by the coalition, to prosecute and hold accountable those found guilty of such violations. The coalition also affirms its support for the legitimate Yemeni Government in implementation of the relevant Security Council resolutions, and its commitment to provide the necessary humanitarian aid to the Yemeni people to face the effects of the conflict caused by the Houthi militias supported by Iran.
- 26. The coalition also affirms its complete rejection of the Regional Experts Group report, with all the misleading allegations contained herein.